
Masa rotundă a revistei ,.Teatrul" 

Teatru l ,  faţă în faţă cu pub l icu l  

La 
Teatrul  
Dramatic 
din 
Galafl 

Participanţi : ION IORDACHE, vicepreşedinte al Coml
tl'tului judeţean de cultură şi educaţie socialistă ; ION 
GABOR, Inspector la Comitetul judejean de cultură şi edu
caţie socialistă ; 1\IIH.\1 MIHAIL, actor, directorul Teatru
lui Dramatic ; MITICA IANCU, actor, secretarul organiza
ţiei de partid, preşedintele Comitetului oamenilor muncii ; 
RADU GHEORGHE JIPA, actor, preşedintele Comitetului 
sindical ; AURELIA CAZACU, secretar literar ; ADRIAN 
LUPU, regizor ; IOANA CITTA·BACIU, MARGA GEOR
GESCU, DIMITRIE BITANG, GHEORGHE V. GHEORGHE, 
actori ; LICA RUGINA, CONSTANTIN VREMULEI, re· 
dactorl la ziarul judejean "Vremea nouă" ; DAN PL EŞU, 
dramaturg. 

Din partea redacţiei : PAUL TUTUNGIU. 

PAUL TUTUNGIU : Dacă nu mă înşel, 
in anul 1980 se vor împlini douăzeci şi 
cinci de ani de existenţă a i nstituţi ei 
teatrale din Galaţi. Organizînd această 
masă rotundă, revista noastră urmăreşte 
un dublu scop : pe de o parte, să aducă 
în fondul comun al mişcării teatrale ex
perienţa pe care, desigur, aţi acumulat-o ; 
pe de alta, să ofere prilej dezbaterii pro
blemelor care vă preocupă azi, în legă
tură cu evoluţi a colectivului dumneavoas
tră, în spiritul principiilor afirmate de 
Congresul al XI I-lea al Partidului Co
munist Român . 

Vii propun sii pornim de la o idee fun
damentala a documentelor Congresului 
- aceea a calitiiţii muncii. 

MIHAI MIHAIL : Pe tot parcursul exis
tenţei sale, teatrul nostru a c5utat s;i 
rromoveze o dramaturgie originală valo
roasă ; dacă facem o incursiune in sta
g i u nile t recute, vom ob�ervu că reperto
riile sint constituite, in majoritate, din 
pie.se :1parţ i n i n d  dramaturgici noastrQ 
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contemporane. Faptul a fost subli niat şi 
de pr,esa de specialitate şi de cea de par
tid.  Munca noastră a fost încununată cu 
un succes deosebit în cea de-a doua edi
ţie a Festivalului "Cintarea României" : 
cu piesa lui D. R. Popescu Rugăciune 
pentru un disc-jockey, am obţinut locul 
doi pe ţară şi ne-am impus nouă înşine 
un anumit nivel in ceea ce priveşte· arta 
spectacolului. In repertoriile de perspec
tivă, atenţia ne va fi îndreptată in con
tinuare spre dramaturgia contemporană, 
şi, desigur, spre drumaturg i i locali 
Teodor Parapiru, Dan Plăeşu, Benone 
Puşcă şi alţii. Trupa noastră beneficiazii 
de actori foarte feluriţi şi, în momentul 
de faţă, dispune de posibilităţi reale pen
tru a aborda orice partiturii dramatică. 
A ici mii refer la spectacolul brechtian 
pus în scenii de Acl ri an Lupu, Domnul 
Puntila şi sluga sa Matti, care a fost, pen
tru stagiunea respectivfi, un eveniment 
artistic. AcPst lucru a fost semnulat c\o 
tovarăşi i care au participat Ia Colocviul 
despre arta cnmediei (ediţia a doua) şi de 
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toată presa de specialitate. Am efectuat, 
pe parcursul acestor ani, schimburi cultu
rale cu teatre din Republica Populară Bul
garia, Republica Populară Ungaria, Re
publica Socialistă Federativă Iugoslavia 
şi am avut posibilitatea să ne confruntăm 
cu mişcarea teatrală din aceste ţări, să 
constatăm că ne găsim la un nivel ar
tistic deosebit. Spectacolele cu care noi 
am fost în aceste ţări s-au bucurat de 
succese, au adus laude mişcării noastre 
teatrale româneşti. 

LICA RUGINA : N-aş vrea să-I con
traricz pe tovarăşul director Mihail, dar 
cred că ar trebui să ne mai vorbească 
despre o problemă : relaţiile teatrului cu 
publ icul ; ne-ar interesa punctul dumnea
lui de vedere, ca actor şi ca director. 

MIHAI MIHAIL : Este o situaţie destul 
de dificilă, cu care nu numai noi avem 
de luptat. Se spune că fiecare trupă îşi 
are publicul pe care-I merită. Jn ceea ce 
ne priveşte, nu aş fi de acord cu această 
teză. Populaţia oraşului provine cam din 
toate părţile ţării ; nu putem vorbi încă 
despre un public omogen. Dar noi am 
depus eforturi deosebite, în primul rînd 
pentru strîngerea legăturilor cu acest pu
blic eterogen. Am făcut mult mai multe 
deplasări în mijlocul muncitorilor, al ţă
ranilor, funcţionarilor, elevilor, studenţi
lor. Aceste deplasări cu spectacole au fost 
însoţite de dezbateri pe diferite teme ; re
zultatele s-au făcut simţite, anul acesta, 
într-o mai mare sete de teatru din partea 
publicului. Publicul din Galaţi este foarte 
iubitor şi foarte dornic de comedii. Poate 
că şi aceasta a stat la baza ideii de a se 
organiza, periodic, în oraşul nostru, un 
Festival de comedie. Sigur că şi alte spec
tacole sînt primite cu interes, dar nu au 
răsunetul unei reprezentaţii de comedie. 
Nu zic că am fi avut spectacole de pres
tigiu, care, din cauza publicului, să fi 
fost scoase de pe afiş ; nu, pentru că şi 
la spectacole care nu ţin de sfera come
diei - cum este Rugăciune pentru un disc
jockey - publicul vine şi participă cu 
foarte mult interes. E drept că frecvenţa 
publicului, nu numai la noi, ci cam în 
toate oraşele, este legată de timpul liber 
de care acesta dispune. Ar trebui să ac
ţioneze şi alţi factori, care se ocupă de 
munca aceasta complicată, de formare şi 
de educare, pentru a-i da omului minu
nat al zilelor noastre posibilitatea să vină 
la teatru. 

MARGA GEORGESCU : Multe dintre 
spectacolele noastre au fost urmate de 
discuţii eli publicul. Cu această ocazie, 
oamenii şi-au exprimat dorinţa de a ve
dea pi ese inspirate din viaţa de astăzi, 
în special din viaţa tinerilor. Deunăzi, 
unul dintre elevi spunea că ar vrea grozav 

să vadă o piesă pentru tineret. Sigur că 
noi trebuie să fim mai sensibili faţă de 
acest d�ziderat al publicului gălăţean. 

GHEORGHE V. GHEORGHE : Vreau 
să mă refer la personalitatea pe care tea
trul din Galaţi şi-a format-o şi a reali
zat-o de-a lungul unor ani de muncă. 
Această personalitate, zic eu, nu se poa
te forma decît pe baza unor anume opţi
uni regizorale şi repertoriale. De cîţiva 
ani încoace, s-a întîmplat un reviriment 
în teatru, şi din punct de vedere reper
torial, şi din punct de vedere regizoral. 
Vreau să amintesc nu numai Festivalul 
de comedie, ci şi turneele în străinătate, 
cronicile publicate atît în presa locală 
cît şi în presa centrală, şi care au eviden
ţiat elogios activitatea teatrului. 

PAUL TUTUNGIU : Tovarăşe Gheor
ghe, n-aţi dori să ne spuneţi (pentru că 
sînteţi de 25 de ani actor, dintre care, 
1 8  an i, chiar la acest teatru) dacă publi
cul gălăţean are vreo influenţă asupra 
teatrului, sau dacă socotiţi că teatrul ma
nifestă vreo influenţă asupra publicului 
- dat fiind faptul că Galaţiul este un 
centru industrial de prima mărime ? 

GHOORGHE V. GHEORGHE : Da, aces
te influenţe reciproce există, în şi prin 
repertoriul teatrului. Jn ultima vreme, 
am utilizat în acest sens şi spectacolele 
urmate de discuţii - cu elevi, cu mun
citori din combinat, cu studenţi. Aici s-au 
făcut auzite fel de fel de opinii.  Noi am 
căutat să avem în repertoriu şi  piese le
gate de specificul vieţii acestor categorii 
de spectatori. 

PAUL TUTUNGIU : Văd că intervine 
cam des termenul de repertoriu şi am im
presia că a devenit iminentă luarea de 
cuvînt a secretarului literar, nu ? 

A URELIA CAZA CU : Consider şi eu 
că repertoriul exprimă modul de a gîndi 
şi acţiona al animatorilor teatrului, în 
scopul atragerii publicului, al educării 
acestuia. Dar, pentru aceasta, repertoriul 
teatral trebuie să exercite o mare putere 
de seducţie. Publicul nostru este cel spe
cific oraşelor care parcurg etapa indu
strializării : tineretul. Format sau nefor
mat, el constituie publicul teatrului. Ce 
am făcut noi, practic, ce direcţii reper
toriale am urmărit, în acest sens ? Am 
să exemplific : A doua faţă a medaliei 
de I. D. Sîrbu, Cazul profesorului Enă
chescu de Eugenia Busuioceanu, O şansă 
pentru fiecare de Radu F. Alexandru, 
Acum şi în cele din urmă de Theodor 
Mănescu, Ancheta din zori de Benone 
Puşc;i sînt doar cîteva dintre premierele 
pe ţară, din ultimele stagiuni, cu piese 
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mm[m eş l i  C'are, p ri n  problematicii, i nt e
resează publicul nostru g[tlfiţean, actual 
ş i  vi rtual .  

LICA R U G I N A  : Vreau s-o întreb pe 
Au rcl i a Cazacu dacii l ista aceasta, pro
I.Jabil exactt1, cupt·inde şi spectacole eşu·ale . 

AURELIA CAZACU : D i n  ce punct d e  
vedere, artistic sau . . .  la public ? 

LICA RUGINA : La public. 

A URELIA CAZACU : Să ştiţi că noi ne 
confruntăm cu mari probleme în ce pri
veşte publicul, şi nu înseamnă că dacii 
o comedie ca aceea a lui Dan Plăeşu s-a 
j ucat de peste 50 de ori , gata, s-a rezol
vat problema publicului .  De fapt, proble
ma educării publ icului se pune din nou 
cu fiecare spectacol, începînd cu atrage
rea la teatru. Chiar şi la unele di ntre 
cele mai i mportante spectacole am avut 
surpriza neparticipării publicului ; nu 
este vorba de o eşuare din punct de ve
dere artistic, ci de o neaderenţă, de o 
i nerţie a publicului . . .  Şi, poate, şi a noas
tră, în ce-l priveşte. Printre mijloacele de 
atragere a publicului (mă refer in special 
la cele care au fost viu susţinute de or
ganizaţia de bază din teatru, în ultimul 
timp) se numără şi legătura directă cu 
acei oameni din producţie care, prin 
funcţia lor culturală, pe linie de partid 
sau de sindicat, trebuie să participe la 
educarea publicului .  La ora aceasta, avem 
în repertoriul permanent 13 spectacole, 
alcătui nd o gamă variată. De pildă, la ca
pitolul comedie - de la farsa uşoară, 
agreată de public, la comedia politică, 
cum este Domnul Puntila şi sluga sa 
Matti, sau la tragicomedii ,  cum este Groa
pa, sau, mai recent, Fanteziile lui Faria
tiev. Cred că este dăunătoare teatrului 
ideea că "punem în scenă o comedioară 
uşoară şi nu avem probleme cu casa, 
pentru că publicul va veni "  . . .  Dar, după 
părerea mea, acel public nu este, de fapt, 
cîştigat pentru teatru, fiindcă el numai 
aşa ceva va dori să vadă. De ce să ne 
mai mirăm că umplem Sala sporturilor 
cînd se dau acele spectacole numite şi 
"şuşe", cu stimaţi actori veniţi din Capi
tală, care improvizează scenete uşoare, 
de gust îndoielnic ? Publicul cu gustul 
în formare va crede că ceea ce vede este 
teatru ; apoi, va fi mai greu să-i aduci 
pe aceşti oameni la Domnul Puntila şi 
sluga sa Matti ori la Frank al V-lea, ca
re, se ştie, este o comedie plină de 
semnificaţii... Aş zice că nici nu avem pu
blic pentru anumite spectacole. 

GHEORGHE V. GHEORGHE : Cred că 
întrebarea tovarăşului Rugină, privitoare 
la eşecuri, s-a referit şi la orientarea 
noastră viitoare ; pentru că am avut piese 
care au eşuat. Iar aceste piese care au 
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eşuat au det ermi nat �i un fel <le <li Vor\ 
cu publ i cu l . 

RADU JIPA : Aşa s-a î n l i mplat. A fost 
o pet·ioadft cind noi am indt>pft rtat pu
bli Clil de teatru. prin felul in care am 
abordat t·epertori ul ,  şi mai ales pri n ca
l i tatea îndoielnid1 a unor spectacole. De 
cîţiva ani, însft ,  t eatrul nostru se afl{t 
i ntr-o condit ie  calitativ superioară, în ra
port cu publ i c u l .  

PAUL TUTUN G I U  : Aş vrea să vii rog 
să numiţ i  acele spectacole care au in
semnat eşecu ri, pentru ca st1 n-o mai 
păţească şi alţi i . .. 

ADRIAN LUPU : Problema publicului 
pe mine mă cam îngîndurează, mă neli
nişteşte - mă feresc să zic de la înce
put că mă întris tează. Este adevărat tot 
ce s-a spus aici, teatrul din Galaţi se 
află de cîteva stagiuni, incontestabil (lu
cru recunoscut ş i  de critica de speciali
tale) , pe un drum ascendent. Imi pare 
rău că Aut·elia Cazacu a omis să remar
ce. ca un merit care revine în foarte ma
re măsură şi secretariatului  l iterar, readu
cerea - pe scena din Galaţi - a unor 
texte de mult nejucate ; Avram Iancu a 
lui  Lucian Blaga nu se mai jucase pe 
nici o scenă, de 40 de ani şi mai bine ; 
ne tot străduim, de aproape un an de 
zi le, să relansăm un text scurt, Maica 
cea tînără de Emi l Isac, jucat in 1912 . . .  
Dar, de unde neliniştea mea ? Mă neli
nişteşte şi mă nedumereşte faptul că, de 
la începutul stagiunii şi al anului şcolar, 
montarea Avram Iancu nu reuşeşte să 
intrunească mai mult de trei sau patru 
reprezentaţi i .  In aceeaşi măsură mă neli
nişteşte reacţia publicului tînăr - faţă 
de · care zicem că avem o deosebită ră
spundere - la O şansă pentru fiecare 
de Radu F. Alexandru, hohotele de ris 
cu care întîmpină momentele cele mai 
dramatice ale acestui spectacol foarte bun, 
care măcar ar trebui să-I intereseze ... 

PAUL TUTUNGIU : Dumneavoastră 
ştiţi ce provoacă risuL.. Am impresia că 
rîsul este stîrnit de ceva caraghios, nu ? 
Inseamnă că e ceva în neregulă in spec
tacoL 

ADRIAN LUPU : La Bucureşti, specta
colul se desfăşoară in condiţiile cuvenite. 
Să nu ne nelinişteascl'i. reacţia publicului 
gălăţean la un asemenea spectacol ? Este 
foarte uşor să spunem : probabil că Nlco� 
lae Scarlat a pus in aşa fel spectacolul 
incit să stirnească risul publicului. 

PAUL TUTUNGIU : Vă rog să fiţi mal 
explicit, adică să determinaţi, ca specia
list ce sînteţi, ce anume provoacA risul 
in masa de spectatori gălăţeni. 
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DAN PLAEŞU : Să clarificăm lucruri
le : d<Jcă rîsul ţine de calitatea spectato
rului sau de calitatea spectacolului. 

ADRIAN LUPU : De calitatea spectato
rilor. 

PAUL T UTUNGIU : Să nu uităm că 
risul este o manifestare superioară a spi
ritul ui. 

ADRIAN LUPU : Spectacolul despre 
care vorbim este o dramă. Nu este nici 
in intenţia i nterpreţilor, nici in intenţia 
regizorului, de a face publicul să rîdă. 
Asta înseamnă că publicul pe care îl adu
cem nu este de ajuns de pregătit. Şi v-aş 
propune să încercăm să-1 iniţiem. 

CONSTANTIN VREMULEŢ : Eu am 
văzut spectacolul discutat aici. E adevă
rat, piesa, prin conţinutul ei, este o dra
mă, ea tratează despre fapte aparţinînd 
istoriei. Probabil că spectatorii care s-au 
manifestat prin ris au văzut, în anumite 
pasaje, ingroşări, mişcări nefireşti, care 
contraziceau conţinutul, ceea ce spuneau 
actorii... La un moment dat, s-a creat 
această neconcordanţă între textul rostit 
şi jocul din scenă. Eu nu pun la îndoială 
publicul gălăţean. Cred că însăşi con
cepţia regizorală a fost greşită. Era ne
cesar un studiu mai aprofundat al piesei . . .  
S-a ris, cind apăreau acei deţinuţi cu 
lanţuri la picioare... Probabil că figurile 
lor nu erau cele adecvate, machiajul, de 
asemenea, mişcările lor, improprii. Cine
va apare cam schilav ... Ei bine, in mintea 
acestui tineret, eroii nu apar niciodată 
aşa ; pentru ei, eroii au o anumită pre
stanţă, au o forţă intedoară, pe care tre
buie s-o emane, nu ? Or, pe scenă, aceşti 
eroi apăreau deteri oraţi fizic, cam cădeau 
prin toate colţurile ... 

RADU JIPA : Eu nu apăream schilav, 
şi totuşi publicul rîdea. La simpla mea 
apariţie in scenă, legat cu lanţuri de pi
cioare şi de mîini, publicul rîdea. N-am 
înţeles şi nu voi putea inţelege acest fe
nomen. 

ADRIAN LUPU : Mie mi se pare foar
te importantă intervenţia lui Radu Jipa, 
întrucît este unul dintre cei direct impli
caţi în spectacol. Ca unul dintre actorii 
aflaţi în situaţia de a trebui să treacă 
peste acest tăvălug de rîs, cu care drama 
ce se consumă pe scenă este întîmpinată 
de publicul tînăr. 

PAUL TUTUNGIU : Mie mi se pare că, 
dacă o trupă de teatru nu reuşeşte să 
stîrnească în spectator sentimentele pe 
care vrea să le stîrnească, vina nu este, 
neapărat, a spectatorilor. Dacă o trupă 
vine cu o tragedie în faţa unor oameni 

care nu au văzut niciodată teatru în via
ţa lor, şi se rîde cu hohote în sală, nu 
este neapărat vina spectatorilor. 

GHEORGHE V. GHEORGHE : Am avut 
spectacole axate pe aceeaşi temă eroică 
- cum au fost Taina de Horia Stancu, 
Acum şi în cele din urmă de Th. Mănescu, 
Pisica sălbatică de Ştefan Berciu - la 
care publicul nu rîdea, deşi erau momen
te tot de acest gen, tensiune, dar pro
babil că scenele erau mai atent conce
pute ca regie şi că, actori ceşte, erau cre
dibile. ln momentul cind îl bătea pe Mar
cel Hîrjoghe, in Pisica sălbatică, îmi a
mintesc că îngheţa sala. Am văzut de 
trei ori spectacolul cu O şansă pentru 
fiecare ; şi pe mine m-a pufnit rîsul 
la scena de nebunie a unei colege, scenă 
care nu e credibilă, şi sala rîdea. 

DAN PLAEŞU : Asta ar trebui să ne 
pună pe gînduri foarte serios. Nu este 
vina spettatorului, în nici un caz. Cauza 
trebuie căutată in spectacol. Ea este în 
spectacol. Dacă cei de pe scenă nu sînt 
crezuţi, în ce spun şi în ce fac ei acolo, 
publicul sancţionează prin rîs calitatea 
spectacolului. 

ADRIAN LUPU : Asta am şi vrut, de 
fapt, să spun : atitudinea publicului să 
ne pună pe gînduri. După părerea mea, 
o piesă de prestigiu, pe care o incluzi în 
repertori u tocmai pentru că este de pre
stigiu, trebuie neapărat să fie şi de suc
f'es. Nu este posibi l ca o niesă de ore�ti
giu să cadă. Nu este posibil ca Scrisoa
rea pierdută, care c o capodoperă a dra
maturgiei noastre, să nu aibă adeziunea 
publicului. Spectatorii gălăţeni trebuie să 
vină şi la aceste spectacole, despre care 
noi pretindem că sînt de prestigiu ; şi nu 
numai noi, c i  şi presa centrală. 

MARGA GEORGESCU : Există un di
vorţ între opinia presei şi adeziunea 
publicului. Tot timpul ne gîndim 
de ce la aceste spectacole, pentru 
care sîntem lăudaţi de criticii de 
teatru că le-am introdus în reper
toriu, publicul nu vine şi riscăm să 
jucăm cu 30 de oameni în sală. De unde 
porneşte vina ? Ce trebuie făcut ? Dacă 
tu n-ai reuşit, ca actor, să creezi un mo
ment tragic, du-te acasă, dă-te cu capul 
de pereţi şi găseşte ceva viabil, vorbeşte 
cu regizorul, ca toată conjunctura unei 
drame să nu mai fie comică, nu e posi
bil să fie comică . . .  

AURELIA CAZACU : Cred că noi dăm 
în mod nejustificat vina pe public ; de 
fapt, reacţia lui este urmarea unor gre
şeli care s-au făcut faţă de el. De pildă : 
cu ani în urmă, cînd serviciul adminis-

37 

https://biblioteca-digitala.ro



trativ mergea să organizeze un spectacol, 
folosea un singur argument : "veniţi la 
piesa aceasta, că se ride" . Publicul era 
deci pregătit intr-un anumit fel : să rîdă. 
Publicul nu este pregătit pentru teatru 
nici la şcoală - dramaturgia, ca litera
tură, este complet scoasă din manuale, 
iar despre arta spectacolului, nici pome
neală. Obiceiul organizatorilor de specta
cole, de a spune : "veniţi, că vă distraţi" ,  
este foarte dăunător. 

DIMI'I1RIE BITANG : S-a pomenit aici 
despre necesitatea trecerii de la canti
tate la calitate. E un deziderat politic. 
La noi s-a luptat pentru calitate. Suc
cesele şi realizările noastre au fost con
semnate, culminînd cu premiul doi pe 
ţară la Festivalul naţional "Cintarea Ro
mâniei " .  Cred că saltul calitativ nu se 
poate face decit cu marele repertoriu. 
Noi trebuie să atacăm in continuare un 
mare repertoriu, in sensul bun al cuvin
tului. S-a spus, in legătură cu drama O 
şansă pentru fiecare, că publicul ride. Dar 
eu aş pune intrebarea invers : ce facem 
cind nu se ride, la comedie ? E oare 
această realitate tristă mai greu de se
sizat ? Actorii spun replica de comedie, 
lumea nu ride, şi totul trece neobservat. 
Sigur că nu trebuie să dăm vina pe spec
tatori. Eu aş zice - şi să nu-mi fie luat 
în nume de rău - că spectatorul din 
Galaţi este un spectator aparte ; el vine 
din cine ştie ce colţ al ţării, nu are 
o educaţie teatrală şi, în plus, este deru
tat de fel de fel de spectacolaşe cu amu
zamente. Să ştiţi că foarte multă lume 
din Galaţi nu-l cunoaşte pe marele nos
tru actor Amza Pelea decit în postura 
de Nea Mărin, prezent la spectacolele 
Clubului de fotbal din Galaţi. 

DAN PLAEŞU : Publicul nostru este -
aşa cum s-a spus - un public venit din 
multe locuri din ţară, in majoritate, de la 
sate. Cred că există încă în Galaţi per
soane mature care n-au călcat în acest 
teatru ; şi n-au călcat nu din vina lor, 
nu trebuie să le facem lor o culpă. Poate 
că în satul din care vin nu au avut po
sibilitatea să cunoască direct o formaţie 
de teatru profesionistă. Poate se simt i n
timidaţi să păşească pragul unui teatru. 
Trebuie să le insuflăm curajul de a veni 
la teatru şi de a intra. Asta e una dintre 
condiţii : să intre pe uşa teatrului. Apoi, 
vedem cum îi educăm, care trebuie să 
fie dozajul în spectacole, în aşa fel în
cît nici să nu-i speriem cu nişte lucruri 
de foarte complicată şi filozofică ţinută, 
nici să nu coborim la comedioare pr·ea 
modeste ; deci, să nu optăm nici pentru 
ultimul dintre spectatori, dar nici pentru 
o elită. 

ION IORDACHE : Teatrul nostru im
plineşte 25 de ani de existenţă : el nu 
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se compară nici cu teatrul ieşean, care 
are peste o sută de ani, nici cu cel clu
jean, nici cu cele din Capitală. Educa
ţie teatrală nu s-a făcut, pînă acum 25 
de ani, în Galaţi, decit sporadic, prin 
prezenţa in urbe a unor trupe venite în
tîmplător in turneu. Or, şi aceasta este 
o ştiinţă care se învaţă in timp, se în
vaţă sistematic, mai ales sistematic. Pe 
de altă parte, sint convins că există oa
meni care se blochează in momentul in 
care nu văd posibilitatea să recepţioneze 
mesajul unui text. Cred că in categoria 
de spectatori de care ami ntea Adrian 
Lupu, există asemenea oameni. Şi, dacă 
există. cred că vina este a mai multor 
factori : a acelora care, in şcoală, se ocu
pă prea puţin de educaţia pentru tea
tru a elevilor, de pregătirea lor pentru 
a deveni buni spectatori, precum şi a 
unor colective care au responsabilitatea 
activităţii culturale, dar tratează problema 
din punct de vedere strict administrativ. 

ION GABOR : Am senzaţia că discu
ţia a deviat puţin : problema care se 
pune este aceea a personalităţii teatru
lui gălăţean, personalitate care există şi 
care trebuie judecată in contextul vieţii 
spirituale a acestui important centru in
dustrial. Mă refer la faptul că teatrul gă
lăţean găzduieşte nişte manifestări de 
prestigiu naţional, că întreţine relaţi i cu 
viaţa teatrală din ţară şi acţionează pe 
linia unor schimburi culturale cu străină
tatea. Această masă rotundă coincide cu 
desfăşurarea unei acţiuni de largă respi
raţie, care se cheamă "Danubius-Galaţi 
'79" , aflată la a noua ediţie. Să nu uităm 
că la cele nouă ediţii teatrul gălăţean a 
fost prezent, de fiecare dată, cu decade 
ale dramaturgiei româneşti, cu săptămîni 
ale creaţiei muzicale (Teatrul Muzical),  
cu intilniri in  unităţi economice, la  sediul 
teatrului, cu recitaluri şi aşa mai departe. 
Deci, teatrul are o personalitate bine de
finită in conştiinţa locuitorilor acestei 
aşezări. 

MIHAI MIHAIL : In legătură cu edu
carea publicului, aş vrea să readuc in 
discuţie reprezentaţiile aşa-zise ocaziona
le, care pătrund in oraş. Mi-am pus, de 
fiecare dată, următoarea intrebare : de 
ce comisia care aprobă ca spectacolele 
noastre să fie jucate în faţa publicului, şi  
care este formată din oameni destul de 
competenţi, comisia ideologică, cum îi 
zicem noi, nu vizionează şi aceste repre
zentaţii ocazionale ? Cele pe care le or
ganizează Clubul de fotbal Ia Sala spor
turilor sint, din punct de vedere al con
ţinutului, nişte spectacole oarecare, deşi 
la ele participă capete de afiş din Bucu
reşti. Publicul îşi manifestă dezaproba-
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rea faţă de asemenea divertismente. Pe 
de altă parte, aş vrea să remarc faptul 
că actorii noştri sint lipsiţi de populari
zarea prin televiziune. Cred că Televizi
unea ar trebui să fie mult mai prezentă 
printre noi, să prezinte şi spectacole ale 
noastre. Se ştie că publicul mai vine la 
teatru şi pentru actorul X, Y, Z. Avem şi 
noi vedete, dar nu putem pătrunde in casa 
fiecărui cetăţean prin intermediul tele
vizorului. Un alt exemplu concludent este 
filmul care se face la Galaţi, pe scena
riul lui Fl. N. Năstase, după piesa Se ri
dică ceaţa. Acţiunea se petrece la Galaţi, 
se filmează aici, dar, in intreaga garni
tură interpretativă, nu este nici un acţor 
localnic. ln documentele de partid şi in 
toată viaţa noastră se pune problema eco
nomiilor, şi este firesc să se pună, pen
tru că este o problemă mondială. Oare, 
această problemă a economiilor nu şi-o 
pun şi tovarăşii din cinematografie ? Cred 
că un actor din Galaţi poate da acelaşi 
randament ca · şi unul adus de la Baia 
Mare sau din Bucureşti pentru un rol 
episodic. Eu nu contest concepţia regizo
rală a lui Vaeni asupra unor partituri im
portante ale scenariului, dar, pe lin&ă 
aceste partituri importante, deţinute l'Ie 
oameni cu experienţă, puteau să fie şi 
un actor, sau doi, sau trei din trupa 
noastră ; cred că aveam de cîştigat şi noi, 
gălăţenii, şi cinematografia. Este pentru 
mine o mare durere că regizorul nici 
măcar nu a avut curiozitatea să afle 
dacă in oraşul Galaţi există un teatru. 
Domnia-sa a aflat unde este acest teatru 
doar printr-un concurs de împrejurări : 
că se găsea vis-a-vis de locul de filmare. 

IOANA CITTA-BACIU : Mie imi place 
mai mult să vorbesc pe scenă, aşa că dau 
doar un mic exemplu - o discuţie pe 
care am avut-o întîmplător, cu o specta
toare obişnuită, tînără, care nu face par
te din cercurile intelectuale ; intrebind-o 
ce spectacole i-au plăcut, spre surpriza 
mea, mi-a citat două titluri : Frank al 
V-lea şi O şansă pentru fiecare. 

M ITICĂ IANCU : Colectivul nostru se 
străduieşte să obţină rezultate din ce în 
ce mai bune în legătură cu publicul, pen
tru că asta ne interesează in primul rind. 
Aşa cum s-a arătat aici, neajunsurile sint 
şi ale publicului, şi ale noastre. Eu re
cunosc toate aceste neajunsuri ; noi ne 
formăm prin spectatori, iar spectatorii, 
prin noi ; sintem împreună în formare, 
căutăm soluţii împreună. Ceea ce mă în
durerează e faptul că din public lipsesc, 
de multe ori, tocmai factorii responsabili. 
Noi ne bazăm pe muncitorii de la oraş, 
pe ţăranii cooperatori de la sate ; dar, la 
sate, nu-l vezi în sala de spectacole pe 

primar, iar la oraşe nu vezi activul de 
partid, nu-i vezi pe ingineri, pe medici. .. 

DAN PLĂEŞU : Punctul pe . i ar fi că 
li psesc animatorii. In multe instituţii din 
Galaţi lipsesc cei care ar trebui să cu
noască primii activitatea teatrului din ora
şul lor ; ar fi bine să nu mai existe snobi 
care aleargă cu limba scoasă la orice 
spectacol venit din Bucureşti şi nu vin, 
din principiu, la spectacolele din Galaţi, 
pentru că sint din Galaţi. 

MITICĂ IANCU : Să nu uităm că noi 
avem şi o misiune de onoare : de a dez
volta activitatea teatrală şi în acele co
mune unde trupele bucureştene nu se 
duc. Sint localităţi unde nu au călcat 
trupe de teatru de foarte mulţi ani, alte
le, unde noi avem stagiune permanentă. 
Condiţiile de prezentare a unui spectacol 
la sate, le ştim : scene mici, săli ingheţate. 
Ii vezi pe oameni că stau ciorchine, mai 
ales pe acolo pe unde n-au suficiente 
bănci, stau ciorchine şi te ascultă mai 
puţin, unii mai fac şi gălăgie, mai 
discută. Asta ce înseamnă ? In
seamnă bine. ne ce ? Pentru că 
asta e datoria noastră : astăzi specta
torul şopteşte mai mult, miine sau la 
anul va discuta mai puţin, iar peste nu 
ştiu cîţi ani, şi acest spectator va sta li
niştit în sala de spectacole şi ne va ascul
ta cu mai multă plăcere şi mai mult 
interes. 

MIHAI MIHAIL : Ceea ce este impor
tant, în acest an 1980 : teatrul nostru are 
un repertoriu greu ; avem de realizat 
Domnişoara Nastasia, Cezar şi Cleopatra, 
Trei gemeni veneţieni, Decebal, la care se 
adaugă Iluzie optică de numitru Solomon 
şi alte piese. Acest repertoriu variat va 
situa trupa noastră pe o treaptă calita
tiv superioară. Spectacolele vor întruni, 
sperăm, sufragiile publicului şi vor con
tribui la definirea profilului teatrului. 
Anul 1980 este pentru noi foarte dificil 
şi pentru că ne vom găsi in  pragul celei 
de-a patra ediţii a Festivalului naţional 
de comedie, o ediţie deosebită, axată 
pe comedia contemporană, care 

se ştie - este o treabă niţel mai com
plicată. Mă refer la comedia contempo
rană ca dramaturgie, nu ca artă a spec
tacolului. 

PAUL TUTUNGIU : Cred că, deşi mai 
erau multe lucruri de spus, masa rotun
dă a atins o serie de probleme importan
te, dintre care unele, cu siguranţă, vor 
stîrni interesul forurilor culturale. 

Se inţelege că spaţiul nu ne va per
mite să publicăm stenograma completă. 

Vă mulţumesc pentru faptul că aţi di
scutat deschis, la obiect ; să sperăm că 
această discuţie va marca un moment în 
activitatea dumneavoastră. 
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